



## جائزة الشارقة لأفضل منشأة مطابقة للمعايير الأمنية

### عن الجائزة

تم إطلاق "جائزة الشارقة لأفضل منشأة مطابقة للمعايير الأمنية" كفئة مستحدثة ضمن فئات جائزة الشارقة للتميز خلال "ملتقى الاستدامة الاقتصادية" المنعقد بتاريخ 25 فبراير 2020 للمعايير الأمنية" بالشراكة مع القيادة العامة لشرطة الشارقة، لتعنى هذه الفئة بتطبيق معايير السلامة الأمنية في إمارة الشارقة. خصصت هذه الجائزة للمنشآت الكبيرة والمنشآت الصغيرة والمتوسطة ويتاح الاشتراك فيها لجميع المنشآت العاملة في كافة القطاعات الاقتصادية بإمارة الشارقة، حيث تستهدف تحفيز المنشآت الاقتصادية على الالتزام بتطبيق الاشتراطات والمعايير الأمنية لما لها من أثر مهم في عملية الحفاظ على استدامة الأنشطة الاقتصادية وتعزيز الثقة والعلاقة بين الهيئات الحكومية والمنشآت الاقتصادية.



## المعايير:

### • المعيار الأول: محور الأمن والسلامة – مجموع الدرجات 50%

أ1 – تعزيز التدابير الأمنية 20%: استعراض جميع القوانين والسياسات واللوائح والممارسات سواء الإدارية أو التقنية المتبعة على مستوى المنشأة بما يعزز من أمنها الداخلي وما ينعكس بشكل إيجابي على المجتمع المحيط بالمنشأة المتميزة والذي من شأنه تحقيق رفع مستوى الشعور بالأمان مثل (تبني نظام مراقبة مبتكر، وضع خطط أمنية، استخدام أدوات الذكاء الاصطناعي في تأمين المنشأة... إلخ)

ب1 – تعزيز إدارة المخاطر الشاملة 15%: تلتزم المنشأة بأنظمة السلامة والحياة المدنية حسب الأنظمة المحلية والاتحادية أو ما تراه من ممارسات عالمية تفوق المتطلبات المحلية ويعزز الأمن والسلامة داخل المنشأة، وتطبيق الأنظمة الإدارية التي من شأنها التعامل مع المخاطر ووضع السيناريوهات لها بما يتوافق مع المواصفات العالمية مثل (تطبيق نظام هيئة الشارقة للوقاية والسلامة، تطبيق نظام استمرارية الأعمال، تطبيق مواصفات الصحة والسلامة المهنية ... إلخ).

ج1 – ضمان الامتثال للقوانين المنظمة بين أصحاب العلاقة 15%: تلتزم المنشأة المتميزة بتطبيق القوانين واللوائح التنظيمية والقرارات المنظمة لشؤون الإقامة للعاملين بالمنشأة، على سبيل المثال، تجديد الإقامات في وقتها، عدم تشغيل العاملين من مخالفين قانون الإقامة.

### • المعيار الثاني: محور الاستدامة الاقتصادية – مجموع الدرجات 30%

أ2 – تعزيز الابتكار في نماذج الأعمال 15%: تتبنى المنشأة المتميزة نموذج مبتكر وريادي تهدف من خلاله إلى ضمان استمراريته في سوق الأعمال وتعزيز شراكاتها الاستراتيجية بما يسهم بشكل إيجابي في دعم اقتصاد الإمارة، وتعزيز قيمتها السوقية كما تبرز نموها المستدام الذي يتماشى مع التوجهات الحكومية.

ب2 – تعزيز الحوكمة الاقتصادية 15%: لدى المنشأة المتميزة إطار لحوكمة عملياتها وضمن الالتزام والامتثال للقوانين واللوائح لتعزيز الشفافية والمساءلة، وفق المتطلبات المحلية والاتحادية في الدولة، مثل أنظمة الضرائب وأنظمة توثيق المعاملات المالية، ودقة السجلات وتحديث الأنظمة الإدارية بما يتوافق مع المتغيرات.



### • المعيار الثالث: محور المسؤولية المجتمعية – مجموع الدرجات 20%

- 3أ – تعزيز الاستدامة البيئية 10%: تتبنى المنشأة المتميزة ممارسات مستدامة تهدف إلى الحفاظ على البيئة وتقليل الآثار السلبية الناتجة عن النشاطات التشغيلية، ومثل هذه الممارسات " نظام لإدارة الموارد الطبيعية، تقليل البصمة الكربونية، إدارة النفايات، الالتزام بالمعايير البيئية الدولية.. إلخ"
- 3ب – تعزيز المسؤولية المجتمعية 10%: تتبنى المنشأة المتميزة نهج واضح في المسؤولية المجتمعية وتهدف إلى تعزيز التنمية المجتمعية من خلال تنفيذ المشاريع والبرامج والخدمات التنموية الاقتصادية والاجتماعية في الدولة.

#### كيفية الاشتراك:

- الدخول إلى الموقع الإلكتروني [www.shjseen.ae](http://www.shjseen.ae)
- تعبئة طلب التسجيل وإضافة بيانات المنشأة
- تأكيد تسليم الطلب على الرابط المخصص في الموقع الإلكتروني

#### الشروط والاحكام:

على المنشأة التي ترغب في الترشح للجائزة استيفاء الشروط التالية:

- ممارسة نشاطها الاقتصادي في اماره الشارقة
- لديها رخصة سارية المفعول وأن تكون عضواً في غرفة تجارة وصناعة الشارقة أو تملك رخصة سارية المفعول من أي هيئات المناطق الحرة في الشارقة.
- مضى أكثر من سنتين على بداية عملها
- تتمتع بوضع مالي وقانوني سليم
- تلتزم بمواعيد الجائزة النهائية
- لا تتقدم للمشاركة مرة أخرى في نفس فئة الجائزة إذا كانت من الفائزين فيها إلا بعد مرور دورتين من تاريخ حفل التكريم
- تقدم شرح مفصل وواضح عن مدى تطور وتحسن أعمالها ونتائجها منذ دورة الفوز. " يطبق فقط على المنشآت الفائزة سابقاً"
- توفير كافة المعلومات، والملفات والوثائق التي من الممكن أن يحتاجها الفريق المقيم خلال عملية التقييم والزيارة الميدانية



- من حق الفريق المقيم طلب توثيق كافة المعلومات المذكورة في ملف التقديم الخاص بالمنشأة (مثل أدلة، كشوفات، وإثباتات).

### الوثائق المطلوبة

على المنشأة التي ترغب في الترشح للجائزة تقديم ما يلي:

- نموذج طلب التسجيل
- نسخة سارية عن رخصة مزاولة النشاط الاقتصادي
- نسخة سارية عن عضوية انتساب المنشأة
- الهيكل التنظيمي للمنشأة
- نبذة عن المنشأة
- ملف التقديم
- ملخص عن الإنجازات والنشاطات (مع إرفاق نسخ عن الوثائق المتعلقة)
- ملخص الخطط المستقبلية والتحسينات الإضافية (مع إرفاق نسخ عن الوثائق المتعلقة)

### المعايير الشكلية:

- الالتزام بالنموذج والهامش المرسل
- عدد الكلمات في إجمالي الملف: 5000 كلمة / 10 صفحة كحد أقصى
- الالتزام بترقيم العناوين الرئيسية والعناوين الفرعية
- اللغات: العربية/ الإنجليزية
- حجم الخط: 12
- نوع الخط: (آريال/ تايمز نيو رومان)
- لا تحسب مقسمات الصفحة من عدد الصفحات الكلي
- صفحة مقدمة
- المعايير للجداول والرسوم البيانية
- ترقيم الوثائق المرفقة



## Sharjah Best Security Standards Award

### About the Award

The new Sharjah Best Security Standards Award was launched as part of the Sharjah Excellence Award categories at the “Economic Sustainability Forum,” held on February 25<sup>th</sup> 2020 for Security Standards, in partnership with the Sharjah Police General Directorate, aimed at implementing security safety standards in the Emirate of Sharjah for large and small and medium enterprises. Registration is open for all companies operating in all economic sectors in the Emirate of Sharjah to stress the implementation of security requirements, maintain economic institutions’ sustainability and boost trust between government and private organizations.



## **Criteria:**

- **The First Criterion: Security & Safety - Total Score of 50%**

**1a. Enhancing Security Measures 20%:** Reviewing all laws, policies, regulations and practices, whether administrative or technical, followed at the organization to enhance its internal security and to reflect positively on the community by improving safety levels by for e.g. utilizing an innovative monitoring system, developing security plans, and using artificial intelligence tools, etc.

**1b. Enhancing Comprehensive Risk Management 15%:** Commitment of the organization to safety and civil life systems aligned with local and federal systems or to international best practices that exceed local requirements and enhance security and safety within the organization, and the application of administrative systems to mitigate risks and develop scenarios of global specifications such as applying the Sharjah Prevention and Safety Authority system, the Business Continuity system, and the Occupational Health and Safety specifications.

**1c. Ensuring Compliance with Laws regulating the Stakeholders 15%:** Commitment of the organization to implementing the laws, regulations and decisions regulating the residency affairs of the organization's employees, for e.g. renewing residency permits on time, and not employing violators of the residency law.



- **The Second Criterion: Economic Sustainability – Total Score of 30%**

**2a. Enhancing Innovation in Business Models 15%:** The organization adopts an innovative and pioneering model to ensure its continuity in the business market and strengthen its strategic partnerships in a way that contributes positively to supporting the emirate’s economy, enhancing its market value, and highlighting its sustainable growth that is in line with government directives.

**2b. Enhancing Economic Governance 15%:** The organization has a framework to govern its operations and ensure adherence and compliance with laws and regulations to enhance transparency and accountability, in accordance with local and federal requirements in the country, such as tax systems, financial transactions documentation systems, accuracy of records, and updating administrative systems in accordance with changes.

- **The Third Criterion: Social Responsibility – Total Score 20%**

**3a. Enhancing Environmental Sustainability 10%:** The organization adopts sustainable practices aimed at preserving the environment and reducing the negative impacts resulting from operational activities, such practices as “system for managing natural resources, reducing the carbon footprint, waste management, adherence to international environmental standards, etc.”

**3b. Enhancing Social Responsibility 10%:** The organization adopts a clear approach to social responsibility and aims to enhance community development by implementing economic and social development projects, programs and services in the country.



## **How to Apply**

- Visit our website [www.shjseen.ae](http://www.shjseen.ae)
- Fill the Registration Form
- Complete and Submit the Registration on the link specified in our website

## **Terms & Conditions**

The organization wishing to apply must meet the following terms and conditions:

- Exercise its economic activity in the Emirate of Sharjah.
- Must have a valid license (based on economic activity), a membership with Sharjah Chamber of Commerce and Industry and/or a valid license from any of Sharjah Free Zone Authorities.
- A minimum of two years of operation.
- Sound and clear financial and legal standing.
- Abide by the award deadlines.
- Re-participation in the award is allowed after 2 cycles from date of ceremony.
- Provide a clearly detailed proposal showing the forms of progress, development and results of growth achieved since last date of winning. "Applicable to previous winners only".
- Assessors may request supplementary data from the applicants and will conduct site visits during the evaluation period.
- Assessors reserve the right to authenticate the data provided in the submission file if required.





## **Required Documents**

**The organization wishing to apply must submit the following documents:**

- Registration Form.
- Valid copy of its Trade License.
- Valid copy of Membership (from Sharjah Chamber of Commerce & Industry)
- Organizational Structure.
- Brief about the company
- Submission Form.
- Summary of achievements, activities and accomplishments. (Copies of relevant documents to be attached).
- Future plans and further improvements. (Copies of relevant documents to be attached).

## **Writing Standards**

- Follow Format/ Margin sent.
- No. of Words in Submission Form 5000 words / 10 Pgs. max.
- Follow Heading and Sub-heading numeration.
- Language: Arabic / English.
- Font Size: 12
- Font Type: Arial/ Times New Roman.
- Dividers: Dividers do not count towards number of pages.
- Front Cover
- Standards for Charts and for Diagrams.
- Numbered Attachments.